
گروه اقتصادی: نمایندگان مجلس در بند الحاقی یک تبصره 
یک ماده واحده لایحه بودجه مصوب کردند که به دولت اجازه 
داده می شود در سال 1401 تا معادل سقف ردیف 18 جدول 
مصارف تبصره 14 این قانون را از طریق تامین منابع مابه التفاوت 
اصلاح ارز ترجیحی برای واردات کالاهای اساسی، دارو و تجهیزات 
مصرف پزشکی اختصاص دهد. چنانچه دولت قصد دارد کالایی 
را از سبد ارز ترجیحی حذف کند باید قبلا ترتیبات قانونی جبران 
زیان رفاه مصرف کننده برای کالاهای اساسی را از طریق کالابرگ 
الکترونیک در امور پزشکی از طریق بیمه ها یا از طریق جایگزین 
مطمئن به انجام رسانده باشد به طوری که افراد بتوانند این کالا 
و خدمات را به نرخ پایان ش��هریور  1400 و در سقف سهمیه 

تعیین شده تهیه کنند.
به گزارش »وطن امروز«، البته دیری نپایید که سخنگوی 
کمیسیون تلفیق بودجه با تکذیب حذف ارز ترجیحی، تاکید 
کرد: این ارز حذف نش��ده، بلکه با مصوبه مجلس، اگر دولت 
بخواه��د ارز ترجیحی را حذف کند باید مابه  التفاوت آن را به 
ص��ورت کالابرگ الکترونیک به م��ردم پرداخت کند. رحیم 
زارع در جمع خبرنگاران در پاس��خ به سوالی مبنی بر اینکه 
آیا حذف ارز ترجیحی در مجلس تصویب ش��ده است، گفت: 
خیر، مجلس چنین مصوبه ای نداش��ته و این ارز حذف نشده 
است، بلکه بر اساس مصوبه امروز صبح مجلس این اختیار به 
دولت داده شده تا به تشخیص خود این ارز را حفظ یا حذف 
کند. سخنگوی کمیسیون تلفیق افزود: اگر دولت بخواهد ارز 
ترجیحی را در سال 1401 حذف کند بر اساس مصوبه مجلس، 
موظف است مابه التفاوت آن  را از طریق کالابرگ الکترونیک 
به مردم اختصاص دهد، به نحوی که قیمت کالاهای اساسی 

و دارو به نرخ شهریور 1400 به دست مردم برسد. 
افزایش احتمالی هزینه های خانوار باید جبران شود ■

رئیس کمیس��یون ویژه جهش و رونق تولید مجلس در 
تشریح تصمیم روز گذشته پارلمان نشینان با اشاره به اینکه 
دولت ارز ترجیحی را در لایحه بودجه 1401 حذف کرده 
ب��ود، گفت: دغدغه نمایندگان درباره هزینه خانوار پس از 
حذف ارز 4۲00 تومانی موجب شد که این موضوع در صحن 
علنی اصلاح و به عبارتی تکمیل شد؛ به این معنا که به دولت 
اجازه داده شد حدود 180 هزار میلیارد تومان از محل تبصره 
14 و از مح��ل مابه التف��اوت اصلاح نرخ ارز ترجیحی برای 
تامین کالاهای اساسی و دارو استفاده کند. سیدشمس الدین 
حسینی در حاشیه جلسه علنی دیروز درباره تعیین تکلیف 
ارز ترجیحی، گفت: دولت لایحه بودجه س��ال 1401 را بر 
اس��اس حذف ارز 4۲00 تومانی )ارز ترجیحی( به مجلس 
تقدیم ک��رد اما از آنجا که اکثر نمایندگان درباره وضعیت 
رفاه خانوار و هزینه های درمانی پس از حذف ارز ترجیحی 
دغدغه داشتند، کمیسیون تلفیق لایحه بودجه مصوب کرد 

که در سال آینده معادل 9 میلیارد دلار ارز ترجیحی برای 
این موضوع پیش بینی شود. نماینده مردم تنکابن، رامسر 
و عباس آباد در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه روز 
شنبه نمایندگان در بخش درآمدی بودجه 1401 مصوب 
کردند که نرخ ارز در س��ال آینده بر اس��اس ETS تعیین 
شود، افزود: دغدغه نمایندگان درباره هزینه خانوار موجب 
شد بند هزینه ای مربوط به ارز ترجیحی اصلاح و به عبارتی 
تکمیل شد، به این معنا که به دولت اجازه داده شد حدود 
180 ه��زار میلیارد تومان از محل تبصره 14 مابه التفاوت 
اصلاح نرخ ارز ترجیحی را برای تامین کالاهای اساس��ی و 

دارو استفاده کند. 
وی تصری��ح کرد: مجلس در این مصوبه برای دولت قید 
گذاش��ت چنانچه به دنبال اصلاح نرخ ارز ترجیحی اس��ت، 
باید منابع مورد نیاز جهت تامین کالاهای اساس��ی مردم را 
از محل مابه التفاوت اصلاح نرخ ارز ترجیحی تامین کند. از 

سوی دیگر در این مصوبه تاکید شد که از ظرفیت بیمه نیز 
برای هزینه های دارویی اس��تفاده شود، در واقع مجلس قید 
گذاشت که بخشی از این منابع حاصل از اصلاح ارز ترجیحی 

باید صرف جبران هزینه خانوار شود.
 این نماینده مردم در مجلس یازدهم تصریح کرد: در پی 
دغدغه مجلس درباره معیشت و هزینه خانوار پس از حذف 
ارز ترجیحی در این مصوبه، مقرر شد ضمن اینکه دولت مجاز 
به اصلاح نظام ارزی اس��ت اما باید منابع لازم برای جبران 
افزایش احتمالی هزینه های خانوار و هزینه های سلامت در 

نظر گرفته شود. 
وی درباره عبارتی مبنی بر »جبران زیان رفاه مصرف کننده 
برای کالاهای اساسی از طریق کالابرگ الکترونیکی« در مصوبه 
مذک��ور، توضیح داد: ترجیح نمایندگان درباره تامین کالاهای 
اساسی، استفاده از کالابرگ الکترونیک است اما در عین حال 
دس��ت دولت برای س��ایر راهکارها نیز باز است و باید راهکار 

جایگزین مطمئنی به کار گرفته شود که بتواند مخارج خانوار 
را جبران کند. رئیس کمیس��یون ویژه جه��ش و رونق تولید 
مجلس همچنین تاکید کرد: ردیف مستقلی برای قیمت گندم 
جز 180 هزار میلیارد تومان برای تامین کالاهای اساسی و دارو 

پیش بینی شده است. 
معیشت مردم برای مجلس مهم است ■

محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی در 
جریان بررس��ی بخش مرتبط با ارز 4۲00 در لایحه بودجه 
س��ال 1401 کل کش��ور، گفت: پیش��نهادی که درباره ارز 
4۲00 امروز مطرح ش��ده مربوط ب��ه کالاهایی که از خارج 
تهیه می شود، نیست. موضوع این است که کالاهایی که به 
خانواده ها داده می ش��ود، افزایش قیمت نداش��ته باشد. وی 
افزود: باید کالاهای اساس��ی ثبات قیمت داشته باشد، این 
برای مجلس مهم است که هر روز قیمت ها بی دلیل بالا نرود، 
اگرنه افزایش قیمت ها در بازار جهانی موضوعی روشن است.

گ�روه اقتص�ادی: ب��ازار س��رمایه در 
چند وق��ت اخیر ب��رای بهبود فضای 
س��رمایه گذاری و توسعه بازار اقدامات قابل توجهی را انجام 
داده اس��ت. یکی از اقداماتی که به منظور افزایش شفافیت 
بازار و ایجاد اعتماد بیشتر برای سرمایه گذاران در بازار سهام 
اتخاذ ش��ده، افزایش مظنه تعداد سفارش��ات قابل رؤیت در 
معاملات بورسی است که به گفته مسؤولان سازمان بورس 
از 15 فروردین این اقدام اجرایی خواهد شد. در حال حاضر 
فعالان بازار سرمایه تنها می توانند 5 مظنه برتر هر سهم را در 
صفحه TSETMC مشاهده کنند که افزایش تعداد مظنه ها، 
علاوه بر افزایش کارایی در بازارگردانی، موجب کاهش احتمال 
ایجاد قیمت های غیرواقعی و بازارسازی های مخرب می شود 
و سهامداران خرد می توانند با شفافیت بیشتری به خرید و 
فروش س��هام بپردازند. مجید عش��قی در مراسم رونمایی و 
افتتاح مرکز داده )دیتاسنتر( بازار سرمایه با بیان اینکه یکی 
از دغدغه های من در سازمان بورس، بهره برداری از امکانات 
و ارتقای سیس��تم های بورس تهران بود، اظهار داشت: بازار 
سرمایه در ۶ سال اخیر گسترش زیادی پیدا کرده و امروز جمع 
سهامداران کشور به 50 میلیون نفر  می رسد، از این رو ارائه 
خدمات الکترونیکی به سهامداران وارد فاز جدیدی شده است. 
وی اف��زود: در حال حاضر 95 درصد معاملات به صورت 
آنلاین و توسط معامله گران انجام می شود، از این رو با توجه به 
این حجم از ذی نفعان باید یک مرکز داده اختصاصی راه اندازی 
و ایجاد می کردیم تا بتوانیم به 50 میلیون سهامدار خدمات 

پایدار و ایمن ارائه دهیم. 
رئیس سازمان بورس با بیان اینکه تمام خدمات ارکان های 
بازار باید در این مرکز داده تجمیع شود، گفت: توصیه من این 
است که این مرکز داده به تمام ارکان و نهادهای بازار سرمایه 

اختصاص پیدا کند و ارکان بازار که سرویس های اصلی را ارائه 
می دهند و همچنین شرکت های کارگزاری، تامین سرمایه ها، 
سبدگردان ها و پردازش اطلاعات مالی باید بتوانند در این مرکز 
سرور داشته باشند و از طریق دیتاسنتر به صورت تجمیعی 

تمام خدمات به سهامداران ارائه شود. 
وی با بیان اینکه توسعه سامانه های معاملاتی در دستور کار 

قرار دارد، اذعان کرد: بزودی سامانه معاملات بومی و سامانه های 
جدید نظارتی رونمایی می شود. 

رئیس سازمان بورس از امکان ارائه توثیق اوراق بهادار برای 
وام های بانکی و اجرای آن از سوی تمام بانک ها خبر داد و گفت: 
سال گذشته در حوزه توثیق بحث امکان توثیق اوراق بهادار را 
داشتیم که به صورت الکترونیکی به اجرا برسد اما بانک ها از 

این موضوع استقبال نکردند. در حال حاضر قرار بر این است 
از فروردین 1401 با همکاری شرکت سپرده گذاری مرکزی، 
این امکان فراهم شود تا اوراق بهادار، سهام و تمام دارایی های 
مالی در بازار مالی بتوانند پشتوانه و توثیق وام های بانک به 

صورت الکترونیک باشند. 
همچنین در این مراسم محمود گودرزی، مدیرعامل بورس 
تهران با اشاره به سیاست های راه اندازی مرکز داده در بورس 
تهران و برنامه ریزی های آینده این مرکز اظهار کرد: در حال 
حاضر استانداردهای TL۳ در مرکز داده جدید رعایت می شود 
اما این مرکز بر اساس استانداردهای TL4 طراحی شده است. 
وی افزود: ۲ پست برق، این دیتاسنتر را پشتیبانی می کنند 
که در ۲ نقطه مختلف تهران انجام می شود و در زمان بحران 
UPS و ژنراتورهای این دیتاس��نتر ب��ه مدار می آید و بحث  
پروتکل های امنیتی در بالاترین اس��تانداردها در این مرکز 

رعایت می شود. 
گودرزی با بیان اینکه در آینده بس��یار نزدیک از سایتی 
رونمایی می کنیم که پروتکل های امنیتی را در بستر دیجیتالی 
کردن خدمات به اجرا می رساند، بیان کرد: مهم ترین هدف و 
سیاست ما این است که بورس تهران دیجیتالی شود و هدف 

و اولویت بورس تهران ارائه سرویس های دیجیتالی است. 
مدیرعامل بورس تهران تاکید کرد: هر چند شرکت های 
بسیاری برای اجاره بخشی از این دیتاسنتر پیشنهاد داده اند 
اما این امکانات را فقط در اختیار ش��رکت های زیرساختی و 

نهادهای بازار سرمایه می گذاریم. 

مجلس در جریان بررسی بخش هزینه ای 
لایحه بودجه 1401 تمام ش��رکت ها و 
مؤسساتی را که به نحوی از انحا از بودجه کل کشور استفاده 
می کنند، مشمول نظارت دیوان محاسبات کل کشور کرد. در 
نشس��ت علنی نوبت صبح دیروز مجلس شورای اسلامی در 
جریان بررسی بخش هزینه ای لایحه بودجه سال 1401 کل 
کشور، نمایندگان بند الحاقی4 تبصره ۲ این لایحه را تصویب 
کردن��د. به موجب این مصوبه نماین��دگان در بند الحاقی 4، 
همه مؤسس��ات انتفاعی دولتی و ش��رکت هایی که دولت یا 
ش��رکت های تابعه و ذی ربط موسس��ات و نهادهای عمومی 
غیردولتی و سایر دستگاه های موضوع ماده ۲9 قانون برنامه 
5 ساله ششم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری 

اس��لامی ایران و سازمان های 
مناطق آزاد، تجاری و صنعتی 
و وی��ژه اقتصادی کل کش��ور 
مستقیما یا با یک یا ۲ واسطه 
بیش از 50 درصد سهام آنها را 
در اختیار دارند و شرکت های 
تحت کنترل دولت در س��ال 
1401 مشمول نظارت دیوان 
محاسبات کشور خواهند بود. 

همچنین وزارت امور اقتصادی و دارایی موظف است صورت 
مالی ش��رکت های مذکور را سالانه و میان دوره ای به صورت 
عمومی در سامانه جامع اطلاع رسانی ناشران )کدال( منتشر 

کند. س��ازمان حسابرس��ی و 
دیوان محاس��بات کش��ور هم 
مکلف به بررسی صورت مالی 
ارائه  ش��رکت های مذک��ور و 
گ��زارش بررس��ی صورت های 
مالی این شرکت ها به صورت 
هر 4 ماه یکبار به کمیس��یون  
برنامه و بودجه و محاس��بات 

هستند. 
همچنین دولت مکلف اس��ت جهت س��اماندهی وضعیت 
شرکت های دولتی، ظرف مدت 5 ماه از ابلاغ این قانون نسبت 
به واگذاری شرکت هایی که دولت به صورت مستقیم یا با یک 

واسطه یا بیشتر کمتر از ۲0 درصد سهام آنها را در اختیار دارد 
با رعایت قانون اجرای سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی 
و سیاست های کلی مقام معظم رهبری اقدام کرده و سهام خود 
را در قالب ش��رکت های س��هامی عام پروژه یا سایر روش های 

واگذاری از طریق بازار سرمایه واگذار کند. 
وزارت امور اقتصادی و دارایی موظف اس��ت صورتحس��اب 
عملکرد بودجه سال 1400 کل کشور موضوع ماده 10۳ قانون 
محاس��بات عمومی کشور را حداکثر تا پانزدهم تیر 1401 به 
مبادی ذی ربط ارسال کند. مجامع عمومی شرکت های دولتی 
از جمله شرکت های مش��مول ذکر یا تصریح نام نیز مکلفند 
حداکثر تا پایان خرداد نس��بت ب��ه تصویب صورت های مالی 

سالانه اقدام کنند.

وزیر تعاون خبر داد
 تشکیل ستاد توسعه

صادرات و خدمات استارت آپی
وزیر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی گفت: یک س��تاد 
وی��ژه برای توس��عه صادرات و خدمات اس��تارت آپی به 
کش��ورهای منطقه با حضور نمایندگان این ش��رکت ها 
در این وزارتخانه تشکیل می شود. حجت الله عبدالملکی 
در نشست با مدیران شرکت های دانش بنیان دیجیتال 
اظهار کرد: در این س��تاد برای تسهیلگری جهت ورود 
کس��ب و کارهای نوین و نوپا و شرکت های استارت آپی 

هماهنگی ها صورت می گیرد. 
وی افزود: این س��تاد در توسعه اشتغال و جلوگیری 
از مهاجرت نخبگان موثر خواهد بود. در این وزارتخانه با 
برنامه ریزی از دیپلماسی اقتصادی برای نقل و انتقال وجوه 
و مذاکرات با مقامات کشورهای دیگر به صورت انحصاری 
و بازارس��ازی دریغ نخواهیم کرد.  وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با بیان اینکه سیاست اقتصادی کشورمان اقتصاد 
مقاومتی است، گفت: این سیاست محور و مبنای قانونی 
دارد و دارای 5 ویژگی از جمله مردمی بودن، دانش بنیان 
بودن، عدالت محوری، درون زا و برون گراس��ت که از این 
حوزه وارد کس��ب و کارهای نوین و نوپا می ش��ویم. وی 
اضافه کرد: اهمیت این کس��ب وکارها ب��رای مردم ایران 
روش��ن شده است. شاید چندین سال قبل اینقدر واضح 
نبود. اکنون این نوع مشاغل در پیشرفت اقتصادی و رفاه 

و بهبود زندگی مردم موثر است. 
عبدالملک��ی با اش��اره به تکالیف دولت��ی در اجرای 
سیاس��ت های اقتصاد مقاومتی گفت: اقتصاد درون زا و 
برون گرا یکی از مصادیق جدی در کسب و کارهای نوین 
است که این مشاغل از فکرهای خلاق و نکته سنج شکل 
می گیرد. ما درکشورمان جوانان با ایده ها جذاب و اندوخته 
بالای��ی داریم.  وزیر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی با بیان 
اینک��ه این وزارتخانه به دنبال اعزام نیروی کار به خارج 
از کشور است، گفت: بیشتر مایل هستیم سرمایه گذاری 
روی افراد بیکار مطلق داش��ته باشیم که بعد از اعزام به 

کشور بازگردند. 
وی اف��زود: در کس��ب وکارهای نوی��ن فرصت ه��ای 
بی نظیری وجود دارد که زیس��ت بوم کسب وکارهای نوپا 
در کشورهای توس��عه نیافته منطقه است که می توانیم 
از زیس��ت بوم کش��ورمان برای ارائه خدم��ات و صادرات 
محصولات استفاده کنیم.  عبدالملکی ادامه داد: بسیاری 
از این کشورها روابط سیاسی عالی با کشورمان دارند. از 
این رو می توانیم زمینه توسعه کسب و کار را در کشورهای 
منطقه فراهم کنیم. وی با بیان اینکه مقر اصلی و پایگاه 
شرکت های دانش بنیان در کشورمان خواهد بود، گفت: 
نخبگان می توانند خدمات و محصولات را در کشورهای 

منطقه ارائه کنند. 

وام ودیعه مسکن افزایش می یابد

محمود محمودزاده ب��ا تاکید بر اینکه قیمت اجاره 
ناشی از قیمت ملک بوده و تحلیل های ۳ دهه نیز مؤید 
این مطلب اس��ت، گفت: وزارت راه وشهرس��ازی برای 
کنترل بازار اجاره، راهکار توانمند کردن مس��تاجران را 
در پرداخ��ت نرخ اجاره با ارائه تس��هیلات کمک  ودیعه 
مسکن در ایام همه گیری کرونا در دستور کار قرار داد و 

عملیاتی و اجرایی کرد. 
وی یادآور شد: طی ۲ سال اخیر با حمایت ستاد ملی 
کرونا تس��هیلاتی در قالب کم��ک ودیعه اجاره تعیین و 
در اختیار مس��تاجران متقاضی گذاشته شد. این کمک 
ودیعه ها به توانمند کردن مستاجران کمک کرد تا بتوانند 
اجاره های خود را در ایام همه گیری کرونا پرداخت کنند. 
وی با اعلام اینکه وزارت راه و شهرسازی برای ساماندهی 
بازار اجاره چند دس��تور کار دارد که یکی از آنها افزایش 
س��قف وام ودیعه مسکن است، افزود: این اقدام در قالب 
بودجه سالانه است که چنانچه مصوب شود می تواند کمک 

موثری برای اجاره نشین ها باشد. 

اتصال وزارت صمت 
به درگاه ملی مجوزها

محی��ط  و  هماهنگ��ی  مع��اون 
کس��ب و کار وزارت صمت با بیان 
اینک��ه از ۲ روز پی��ش اتص��ال 
آزمایش��ی و تکمیلی سامانه های 
وزارت صمت به درگاه ملی مجوزها 
آغاز شد، گفت: با اقدامات انجام شده، سامانه های وزارت 
صمت از امروز به درگاه ملی مجوزها متصل می شود.  
س��یدمهدی نیازی درباره آخرین وضعیت پیوستن 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت به درگاه ملی مجوزها 
اظهار داش��ت: موضوع پیوس��تن دستگاه های مختلف 
به درگاه ملی مجوزها از س��ال گذشته مصوب شد اما 

دستگاه ها با تأخیر کار را دنبال می کردند.
معاون هماهنگی و محیط کسب و  کار وزارت صمت 
بیان داش��ت: ۲ نوع کار تعریف ش��د ک��ه یکی از آنها 
تکمی��ل فرم ها و کاربرگ هایی بود ک��ه وزارت اقتصاد 
خواستار بود تا دستگاه ها آن را تکمیل کنند، بنابراین 
معاونت هماهنگی و محیط کسب و کار وزارت صمت 
این موضوع را در دستور کار قرار داد و تیمی برای این 
موضوع مستقر شد و کارها را سازماندهی کرد تا اینکه 
در هم��ه بخش های وزارت صمت این فرم ها تکمیل و 

کار انجام شد. 
نیازی بیان داشت: کار دوم و مهم تعریف شده دیگر 
در معاونت مذکور، اتصال س��امانه های وزارت صمت به 
درگاه ملی ص��دور مجوزها بود که برای این منظور نیز 
برنامه ریزی ه��ای لازم به س��رعت انجام و کار به صورت 
ویژه پیگیری ش��د؛ در باره تکمی��ل فرم ها و کاربرگ ها 
جمع بندی ها انجام شده و فردا هیات مقررات زدایی برگزار 

می شود تا فرم ها و کاربرگ ها به تصویب برسد. 

اخبار

اقتصادی
اقبال بیشتر مردم به سهام سرخپوشان

میثم فدایی واحد، مدیرعامل فرابورس درباره وضعیت نخستین روز پذیره نویسی سهام سرخابی ها با بیان اینکه از ساعت 9:۳0 تا 11:۳0 پذیره نویسی 
۲ باشگاه را داشتیم، عنوان کرد: از لحاظ سخت افزاری مشکلی وجود نداشت. درباره باشگاه استقلال 1۶۷ میلیون و 40۳ هزار و 90۳ سهم توسط 

1۷9هزار و 185 نفر و درباره باشگاه پرسپولیس 1۶۲ میلیون و ۲۲9 هزار و 1۳۶ سهم توسط ۲01 هزار و ۲54 نفر خریداری شد. 

دوشنبه 16 اسفند 1۴۰۰
وطن امروز     شماره 3۴۴3

نمایندگان مجلس تصمیم گیری درباره ادامه تخصیص دلار ۴۲۰۰ تومانی را بر عهده دولت گذاشتند  

  دولت ماند و ارز ترجیحی
در صورت تصمیم به اصلاح ارز ترجیحی، دولت باید قدرت خرید  کالا های اساسی را با نرخ پایان شهریور 1۴۰۰ حفظ کند

معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس: در راستای ارتقای شفافیت معاملات روزانه، نمایش عمق مظنه ها از ۵ مظنه برتر به ۲۰ مظنه افزایش می یابد

معاملات بورسی شفاف تر می شود

نظارت دیوان محاسبات بر تمام شرکت ها یی که به نحوی از بودجه عمومی استفاده می کنند

توسعه چتر نظارتی دیوان محاسبات

بورس

دیوان

وردین          نمایش ۲۰ مظنه از ۱۵ فر
معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس اعلام کرد در راستای ارتقای شفافیت معاملات روزانه، نمایش عمق 
مظنه ها از ۵ مظنه به ۲۰ مظنه افزایش می یابد و از 1۵ فروردین هم اجرا خواهد شد. حسن خدابخشی در پاسخ به این 
سوال که با عملیاتی شدن این تصمیم، نمایش عمق مظنه تاثیری در کشف قیمت، تغییرات یا تغییر رفتار مردم در خرید 
و فروش دارد، گفت: هیات مدیره سازمان بورس در راستای رفع دغدغه های مطرح شده در جلسه با رئیس قوه قضائیه، 
اقدام به بررسی نمایش عمق مظنه )سفارش های خرید و فروش( برای همه معامله گران کرده و ضمن تاکید بر تقویت 
سامانه های نظارتی و آموزش همگانی مبنی بر اینکه ارزش ذاتی هر سهم نه از میزان عمق سفارش های خرید و فروش، 
بلکه از عوامل کلان اقتصادی و بنیادین مرتبط با هر شرکت تعیین می شود، تصمیم گرفت عمق مظنه را در اختیار همگان 
قرار دهد تا همه معامله گران آنلاین بتوانند این خدمت را از کارگزاران دریافت کنند.  معاون نظارت بر بورس ها و ناشران 
سازمان بورس افزود: در راستای ارتقای شفافیت معاملات روزانه و همچنین افزایش ضریب نفوذ معاملات آنلاین، نمایش 
عمق مظنه ها به ۲۰ مظنه افزایش می یابد و از 1۵ فروردین هم اجرا خواهد شد.  به گفته خدابخشی، با توجه به گسترش 
فناوری های شکل گرفته، در بازارهایی چون فارکس و مابقی بازارها، این مظنه ها در عمق بیشتری نمایش داده می شود 
اما در بازارهای دیگر، مظنه ها با دریافت هزینه در اختیار معامله گران و فعالان بازار قرار می گیرد.  وی عنوان کرد: آن 
چیزی که باید در خرید و فروش سهام یا اوراق بهادار مدنظر قرار گیرد، بحث ارزش سهام شرکت هاست و عمق مظنه در 
بالا یا پایین رفتن ارزش سهام یک شرکت تاثیر چندانی ندارد و معامله گران باید توجه کنند تصمیم های لحظه ای نگرفته 
یا سفارشاتی با قصد ترغیب مردم به خرید و فروش در سامانه ثبت نکنند.  همچنین از دیگر مطالبات مطروحه، تعیین 
چارچوب نظارتی ناظران بازار بود که در این راستا نیز دستورالعمل مربوط تدوین شده و بزودی نهایی می شود.  معاون 
نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس خاطرنشان کرد: کارگزاران ضمن نظارت کافی بر مشتریان، باید مانع برخی 

سفارش ها که مردم را برای خرید و فروش ترغیب می کند، شوند.


